研究报告

黄土丘陵区紫花苜蓿生长与土壤水分变化

程积民: 万惠娥: 王静

中国科学院 水利部水土保持研究所,西北农林科技大学水土保持研究所,杨陵 712100 收稿日期 2003-12-29 修回日期 2004-9-10 网络版发布日期 接受日期 摘要

研究了黄土丘陵区紫花苜蓿生物量变化规律和土壤水分过耗与恢复特征.结果表明,紫花苜蓿在退耕地生长年限-般为10年,生长的高峰期为第4年~第5年,到第6年,由于土壤水分过耗严重,生物量开始逐年下降,草地开始衰败. 紫花苜蓿茎叶生物量的垂直变化,在距地面0~35 cm之间,茎生物量远大于叶生物量,茎叶比为1.7: 1;在40 ▶复制索引 cm高时茎叶比相等,在45~90 cm之间叶生物量远大于茎生物量,叶茎比为1.42: 1.紫花苜蓿土壤干层在生长的 前两年不甚明显,随着生长年限的延长,干层厚度不断增大,由第3年的110 cm扩大到第7年的260 cm,含水量仅 为4.6%~6.2%,土壤水分严重亏缺.紫花苜蓿退化草地土壤水分的自然恢复过程一般需5年,且随着恢复年限的 延长,土壤水分逐年提高.

关键词 黄土丘陵区;紫花苜蓿;土壤水分

分类号

Alfalfa growth and its relation with soil water status in loess hilly and gully region

CHENG Jimin, WAN Hui'e, WANG Jing

Institute of Soil and Water Conservation, Chinese Academy of Sciences and Ministry of Water Resources, Northwest Sci-Tech University of Agriculture and Forestry, Yangling 712100, China

Abstract

This paper studied the dynamics of alfalfa growth and its relation with the excessive depletion and resumption of soil water in loess hilly and gully region. The results showed that alfalfa could grow in this region for 10 years, being most flourishing at the forth and fifth year, but declined gradually because of the excessive depletion of soil water. From 0 to 35 cm above ground, the stem biomass was higher than the leaf biomass, and the ratio of stem to leaf was 1.7: 1; at 40 cm above ground, the biomass of stem and leaf was equal; and from 45 to 90 cm above ground, the leaf biomass was higher than the stem biomass, with the ratio of leaf to stem 1.42: 1. The soil dry layer was not distinct in first two years of alfalfa arowth, but getting thicker with time, being from 110 cm in third year to 260 cm in seventh year, with a 4.6% ~ 6.2% of soil water content. It took 5 years for the natural resumption of soil water in degraded alfalfa grassland, and soil water content was increased with time. **Key words**

Loess hilly and gully region Alfalfa Soil water

扩展功能

本文信息

- ► Supporting info
- ▶ **PDF**(363KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ► Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

- ▶ <u>本刊中 包含</u> "黄土丘陵区;紫花苜蓿;土壤水分 的 相关文章
- ▶本文作者相关文章
 - 程积民
 - 万惠娥
 - 王静

